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Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Chcia³bym siê zwróciæ do minister zdrowia, pani Ewy Kopacz, w sprawie realizacji ustawy o Pañ-
stwowym Ratownictwie Medycznym. Ustawa ta przewiduje tworzenie medycznych centrów urazowych.

Chcia³bym przytoczyæ tu fragment stenogramu z szeœædziesi¹tego siódmego posiedzenia Komisji
Zdrowia z 14 lipca 2009 r., na którym ten projekt omawiano. Reprezentuj¹cy ministra zdrowia pan Ma-
rek Haber informowa³ wtedy o za³o¿eniach tworzenia medycznych centrów urazowych. Przytoczê tu
wiêc ze stenogramu jego s³owa: „Nie zak³adamy, ¿e w ka¿dym województwie musi powstaæ centrum ura-
zowe. Szacujemy, ¿e w pierwszej kolejnoœci powinno powstaæ dziesiêæ do dwunastu centrów. Po uzyska-
niu pierwszych doœwiadczeñ, które te centra bêd¹ mia³y, mog¹ zapaœæ nastêpne decyzje, mówi¹ce
o tym, ¿e albo ta liczba jest wystarczaj¹ca, albo nale¿y ich liczbê zmieniæ i zwiêkszyæ. Nie zamykamy tej
liczby. Ona ma wynikaæ z potrzeb epidemiologicznych, z mo¿liwoœci systemu, jakie mamy w tej chwili
u siebie. Jak wspomnia³em, organizacja tych centrów ma byæ oparta o jednostki, które funkcjonuj¹
w systemie”. Dalej pan minister Haber mówi³: „Liczba centrów urazowych zale¿y od pewnych czynni-
ków, czyli przede wszystkim od spe³nienia wszystkich warunków, które s¹ ustawowo zapisane. Mówiê
tu o wyposa¿eniu, interdyscyplinarnoœci, gotowoœci, posiadaniu specjalistów, kadry itd. Ale równie¿
jest uwarunkowana liczb¹ mieszkañców, populacji. Mówimy o tym, ¿e minimum milion, dwa miliony
mieszkañców, ale to nie znaczy, ¿e niektóre z centrów nie mog¹ obejmowaæ swoj¹ opiek¹ i obszarem
dzia³ania wiêkszej populacji, na przyk³ad piêciu milionów. Zak³adamy, ¿e tych centrów powinno byæ
w skali kraju oko³o dziesiêæ do dwunastu”.

Cytujê te s³owa ze stenogramu z posiedzenia senackiej Komisji Zdrowia w takim kontekœcie, ¿e poja-
wiaj¹ siê w publicznych wypowiedziach wiceministrów zdrowia informacje wyprzedzaj¹ce rozstrzygniê-
cia faktyczne. Nie ma jeszcze, z tego, co mi wiadomo, decyzji, które by wskazywa³y lokalizacje
poszczególnych centrów urazowych, tymczasem s¹ wypowiedzi wiceministrów zdrowia odpowiada-
j¹cych za ten zakres w Ministerstwie Zdrowia, sugeruj¹ce takie, a nie inne rozstrzygniêcia lokalizacyjne
w tej kwestii.

Chcia³bym w tym kontekœcie zwróciæ siê do pani minister z nastêpuj¹cymi zapytaniami. Jak wygl¹da
stan przygotowañ i realizacji tego du¿ego projektu tworzenia medycznych centrów urazowych? Jak postê-
puj¹ prace? Na jakim etapie formalnym znajduje siê to w ministerstwie? Jakie lokalizacje zosta³y wstêp-
nie wskazane i wedle jakich kryteriów?

Nie mo¿na zgodziæ siê na to, by to nieformalne wypowiedzi, nawet tak wysokich urzêdników pañ-
stwowych jak podsekretarze stanu, a nie formalne decyzje, kreowa³y rzeczywistoœæ.

Bêdê wdziêczny – a wystêpujê tu w imieniu spo³ecznoœci, któr¹ reprezentujê – za wyczerpuj¹c¹ infor-
macjê w zakresie tworzenia medycznych centrów urazowych, w szczególnoœci w województwie lubus-
kim, z którego mam mandat.

Henryk WoŸniak




